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2011 році Івано�Франків�
ська обласна рада затвер�

дила тимчасовий порядок про�
ведення аукціонів, розроблений
нашим управлінням. Фактично
цей документ на 80 відсотків від�
повідає тій процедурі, яка про�
писана тепер у Земельному ко�
дексі України та чинна з 2013
року. Раніше стартова ціна зе�
мельної ділянки, що пропонува�
лася для продажу, розраховува�
лася за її нормативною оцінкою,
що набагато більша за експерт�
ногрошову, і це відлякувало по�
тенційних покупців. Саме зміни
до Кодексу, розроблені Держзем�
агентством України, торги активі�
зували.

Маємо такий приклад. У само�
му Івано�Франківську, поки нор�
мативна оцінка була стартовою,
ділянки роками не продавалися.
Ними цікавилися, але як тільки
потенційні покупці чули почат�
кову  ціну — мільйон! — одразу ж
втрачали будь�який інтерес. Ді�
лянки несільськогосподарського
призначення купували лише ве�
ликі мережеві торгові фірми чи

бізнесмени, які мали солідні обі�
гові кошти. Малий і середній біз�
нес такі ціни просто відлякували.
І от тепер, коли стартова ціна  ви�
значається на рівні експертно�
грошової оцінки, що є більш на�
ближеною до ринкової ціни землі,
ситуація змінюється.  

Держземагентство, враховуючи
зауваження до чинного порядку
як організаторів торгів (місцевих
рад), так і самих виконавців тор�
гів (бірж), розробило нові зміни
до Земельного кодексу. Наша об�
ласть надала також свої пропо�
зиції і приємно, що вони вра�
ховані. Тож очікуємо від нової
Верховної Ради найскорішого
прийняття цих змін, що значно
спростить організацію та прове�
дення аукціонів, а тим самим
спонукатиме до розвитку бізне�
су, зайнятості населення і збіль�
шення дохідної частини місцевих
бюджетів.

Загалом по області за 11 міся�
ців проведено чотирнадцять зе�
мельних торгів, на яких продано
31 земельну ділянку загальною
площею 112,62 га на суму 1081,46

— Із міністерства і агентства
отримали однакові відповіді, —
Олександр Федорович розкладає
перед нами листи з вищих ін�
станцій. — Пишуть, що вони ра�
зом розробили проект наказу Мін�
агрополітики до уже згадуваного
Порядку, де пропонується, крім
інформації про продані земельні
лоти, подавати ще й відомості про
досвід роботи у справі організації
та проведення торгів з продажу
нерухомого майна, а також вста�
новити період, за який суб'єкти
господарювання мають надавати
інформацію про продані лоти, а
також пропонується розширити
коло суб'єктів господарювання,
що можуть проводити земельні
торги. Ми вважаємо це відвертою
відпискою. Як збираються роз�
ширяти те «коло», якщо знову
мова йде про продані лоти? 

Антимонопольний комітет Украї�
ни, отримавши нашого листа, звер�
нувся до Мінагрополітики і отри�
мав уже відомі нам роз'яснення, на
підставі яких зробив свої висновки:
«На думку комітету, заміна крите�
ріїв професійної якості та досвіду
роботи на критерії матеріально�
технічної бази суб'єкта господарю�
вання не сприятиме підвищенню
якості відбору переможців кон�
курсу, а, навпаки, може викликати
підвищення витрат суб'єкта госпо�
дарювання для зміцнення матері�
альної бази та стати додатковим
бар'єром до входження на даний
ринок». Про що мова? Ми що, про�
понуємо виключити професійні
якості й досвід роботи з критеріїв
відбору? А як може сильна матері�
ально�технічна база того, хто про�
водить торги, підвищити витрати
суб'єкта господарювання «для зміц�
нення матеріальної бази»?

— Одне слово, нам сказали, що
вигравати  конкурси на проведен�
ня торгів будуть ті, хто вигравав їх
досі, — підводить риску Олександр
Корчмар. — А ми хочемо, щоб усі
мали можливість працювати на
цьому ринку чесно і прозоро.  
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тис. грн, зокрема, на 19 з них
(111,46 га)   продано права оренди
на суму 377,04 тис. грн та 12 зе�
мельних ділянок (1,16 га)  на суму
704,42 тис. грн продано у влас�
ність. Зараз в області на різних
стадіях підготовки до продажу пе�
ребуває ще 146 земельних ділянок
загальною площею понад 35 га.

Склали перелік ділянок то�
варних сільськогосподарських зе�
мель, на які пропонується про�
дати право оренди. З ним можна
ознайомитися на сайті Держзем�
агентства, цей перелік буде по�
стійно оновлюватися. Землі дер�
жавної власності пропонуються
фермерам, сільгоспвиробникам і
навіть громадянам. Ми приймає�
мо рішення не самочинно. Спіль�
но з органами місцевого само�
врядування вивчаємо інвестицій�
ну привабливість цих ділянок, ви�
ставляємо їх на відкритий і пуб�
лічний аукціон. Область має свою
специфіку — вона густонаселена
і вся земля фактично перебуває у
чиємусь користуванні. 

На нараді, яку ми провели з
асоціацією сільських і селищних
рад області, дуже часто звучали за�
питання: «Навіщо нам аукціони?
Щоб нашу землю скупили?» Особ�
ливо переймалися голови місце�
вих рад з Покуття та Опілля, де
хороша земля. Якщо середня гро�
шова  оцінка ріллі по області по�
над 19 тисяч гривень, то в Горо�
денківському районі, наприклад,
— 35�37 тисяч за гектар. Та й у
гірських районах також хвилюю�
ться за свою землю, за майбутнє
своїх громад.  

Пояснюємо, що аукціони спри�
яють  наповненню місцевого бю�
джету. Тобто це ваші дороги, ди�
тячі садочки, соціальна сфера, за�
галом розвиток села. Торік нам
вистачило бюджетних грошей ті�
льки на те, щоб виставити на
торги чотири ділянки загальною
площею 141 га. Сільська рада не
витратила жодної копійки на
проекти землеустрою, на оціню�

вання, на тендер. А в кінці року
отримала 60 тисяч гривень при
стартовій ціні 40 тисяч. І це в
Калуському районі, де грошова
оцінка землі не перевищує 11�12
тисяч за гектар. Кажете, що не
маєте доходів? А вони ось, лежать
на поверхні! Під час торгів підні�
мається відсоткова ставка оренд�
ної плати, і, як приклад: в одній
з областей торгувалися за право
орендувати землю, допоки ставка
не дійшла до 12%!

Тож не треба боятися аукціону,
переконуємо ми голів сільських і
селищних рад, не треба боятися,
що хтось вас обдурить. Вибір ді�
лянки, її підготовка на всіх ста�
діях обов'язково буде погоджува�
тися з місцевими громадами, адже
наша спільна мета — це збіль�
шення надходжень місцевих бю�
джетів. Ми не продаємо право
оренди навічно, всього лиш на
сім років — повну сівозміну. Але
ви краще знаєте своє село, тому
місцеві громади повинні думати
не тільки про сьогодення, а й про
перспективу — на п'ять, десять, на
двадцять років. Можливо, цього
пасовища вам не треба, бо колись
ви його зробили фактично на ріл�
лі і тепер вигідніше його роз�
орати, а під пасовище варто від�
вести іншу ділянку. Сьогодні у вас
немає худоби й пасовище не по�
трібне? Але завтра худоба може
з'явитися, а випасу нема…  

Після наших роз'яснень значну
частину ділянок з того переліку
виключили. Бо переглянули ге�
неральні  плани розвитку сіл та
селищ і вирішили, що ті площі
згодом знадобляться під забудову,
кладовища, громадські пасовища
й сінокоси чи сміттєзвалища.
Якісь ділянки відпали, бо, як ви�
явилося, уже непридатні для ви�
користання, поросли чагарника�
ми і підлягають залісненню  чи
залуженню, на якихось розташо�
вані городи місцевих мешканців.
Але є що запропонувати і на аук�
ціон.

Стимулюємо сільські ради до
продажу земель через торги з по�
вним нашим законодавчим су�
проводом. Допомагаємо в усьому.
Коли, наприклад, готуються аук�
ціони, сільські голови просять нас
навіть оголошення написати. Ми
з розумінням до цього ставимося.
Міські ради мають свої юридичні,
земельні відділи, апарат. А сіль�
рада, яка хоче продати під мага�
зинчик сотку чи півсотки в центрі
села або здати в оренду 50�60 га
ріллі, має тільки землевпорядни�
ка. І боїться, щоб її не обманули
чи  не приписали якусь корупцію.
Ми зацікавлені, щоб документа�
ція була правильно оформлена,
тому, як кажуть, ведемо сільську
раду в земельних торгах від по�
чатку й до  завершення.  

Щодо земель сільськогоспо�
дарського призначення держав�
ної власності, то зараз ми ого�
лосили два конкурси — один на
15 ділянок (407 га), другий на 57
(447 га), розроблятимемо проек�
ти землеустрою, робитимемо оці�
нювання, виготовлятимемо агро�
хімічний паспорт. Усі проекти
землеустрою обов'язково будемо
погоджувати із сільськими рада�
ми, а оцінку затверджує районна
рада. Агрохімічний паспорт в на�
шій області обов'язковий, бо по
ньому видно, яку землю отримав
орендар і яку маємо після закін�
чення договору оренди. Для про�
довження оренди вимагаємо по�
вторного виготовлення агрохіміч�
ного паспорта. Якщо господарю�
вав справно, договір подовжуємо,
якщо згубив землю — вимага�
тимемо повернути землю в попе�
редній стан та сплатити завдані
збитки. Це правило ми запрова�
дили, коли держава передала пов�
новаження розпоряджатися земля�
ми за межами населених пунктів
Держземагентству.  

Тетяна КОЛЯДИНСЬКА,
Володимир ЗВІРКО

Івано�Франківськ




